
رئیس دانشگاه علوم پزشکی کرمان 
خبر داد

کاهش آمار بیماران سرپایی
 در استان

گروه جامعه: رئیس دانشگاه 
بیان  با  کرمان  علوم پزشکی 
این که آمار بیماران سرپایی  به 
پیدا  کاهش  توجه  قابل  طور 
»انتظار  گفت:  است،  کرده 
تجارب  طبق  است  این  بر 
هفته ی  دو  تا  قبلی،  پیک های 
آینده آمار مرگ ومیر بالا باشد«.

رشیدی نژاد  حمیدرضا 
تاکید کرد: »همان حکمی که برای مهدهای کودک  اعمال 

شده برای خانه های بازی نیز اعمال می شود«.
به گزارش ایسنا کرمان، وی هفتم اسفندماه در جلسه ی 
ستاد کرونای استان کرمان، بیان کرد: »آمار واکسیناسیون 
کودکان در استان پایین است و از مدارس خواسته شده تا به 

دانش آموزان فراخوان داده شود«.
رشیدی نژاد اضافه کرد: »به نظر می رسد در ابتدای شروع 
روند نزولی پیک  ششم هستیم و آمار بیماران سرپایی  به طور 
قابل توجه کاهش پیدا کرده است؛ آمار بستری ها هم یا به 

میزان خیلی کم کاهش داشته یا ثابت بوده است«.
بعضی  در  واکسیناسیون  آمار  این که  بیان  با  وی 
قسمت های استان پایین است، ادامه داد: »انتظار بر این است 
آمار  آینده  هفته ی  دو  تا  قبلی،  پیک های  تجارب  طبق  بر 
مرگ ومیر بالا باشد. به طور متوسط در هفته ی گذشته روزانه 

۱۱ نفر فوتی داشتیم«.
افرادی  تأکید کرد: »بیشتر مرگ ومیرها در  رشیدی نژاد 
بوده که یا واکسن نزدند یا واکسیناسیون آن ها ناقص بوده 
باشند  شده  کامل  آن ها  واکسیناسیون  که  کسانی  است. 

مقاومت خوبی در برابر بیماری  دارند«.
از  که  هستیم  کرونا  جدید  سویه ی  »منتظر  افزود:  وی 
ژاپن آغاز شده و هرچه واکسیناسیون کامل تر باشد می توان 

مقاومت بیشتری در مقابل آن نشان داد«. 

طی 27 ماه رخ داد؛
فرونشست 62 سانتی متری
در جنوب شهر کرمان!

غالب دشت های کرمان درگیر فرونشست هستند

تا برداشت آب کنترل نشود، فرونشست ادامه دارد

در  کرمان  استان  زمین شناسی  مدیرکل  جامعه:  گروه 
نشست ستاد بحران، گزارشی از فرونشست های منطقه ای در 

دشت های استان ارائه کرد.
علی رشیدی با بیان اینکه غالب دشت ها در استان درگیر 
شهرستان  »در  داد:  توضیح  هستند،  فرونشست  پدیده ی 
رفسنجان؛ مناطق غربی، کشکوئیه و جلگه نوق تماما درگیر 
بین  فعال  فرونشست های  سیرجان  در  هستند.  فرونشست 
در  دارد،  وجود  خواجوشهر  جنوب  و  زیدآباد  و  سیرجان 
ارزوئیه دشت های دولت آباد و صوغان درگیر فرونشست فعال 

هستند و در غرب کهنوج نیز وضعیت همین طور است«.
در  اسفندماه  هفتم  شنبه  وی  استقامت،  گزارش  به 
نشست ستاد بحران با بیان اینکه اغلب کشورهای دنیا درگیر 
فرونشست هستند و این پدیده فقط مربوط به ایران نیست، 
افزود: »در کرمان غالب دشت ها درگیر پدیده ی فرونشست 
البته  و  داریم  تا سال 97  که  اطلاعاتی  براساس  و  هستند 
در حال بروزرسانی است، در دشت های رفسنجان، سیرجان، 
ارزوئیه، کهنوج، نرماشیر، زرند، جیرفت و عنبرآباد، فاریاب، 

منوجان، قلعه گنج و رودبارجنوب فرونشست داریم«.
وی با بیان اینکه روستای گنج آباد منوجان از نقاط مهم 
فرونشستی در استان است، افزود: »روستای گنج آباد قبل از 
سیلاب دی ماه امسال، فرونشست هایی داشت اما بعد از سیل، 
شکاف های گسترده ای در سطح زمین نمایان شد که حدود 

سه کیلومتر طول شکاف هاست«.
نیز  روستا  این  مناطق  دیگر  »در  کرد:  اظهار  رشیدی 
که  دارد  وجود  فرونشستی  شکاف های  از  کمرنگی  شواهد 

هنوز خود را نشان نداده و در حال بررسی آن هستیم«.
وی با بیان اینکه دشت منوجان در ۱7 سال گذشته بیش 
از یک متر افت سطح آب زیرزمینی داشته و فرونشست با 
این پدیده ارتباط دارد، ادامه داد: »در گنج آباد زمین قاچ قاچ 
و کاملا ترک خورده است و عمق آب زیرزمینی در این روستا 

به 30 متر رسیده است«.
از  گزارشی  کرمان سپس  استان  زمین شناسی  مدیرکل 

وضعیت فرونشست شهر کرمان ارائه کرد.
وی با بیان اینکه در حریم ۱5 کیلومتری شهر کرمان، 
»در  گفت:  هستند،  بحرانی  فرونشست  لحاظ  از  مناطقی 
سانتی متر  چهار  حداکثر   98 آذر  تا  شهریور  فاصله ی 
کرمان  شهر  جنوب  در  ماکسیمم  صورت  به  را  فرونشست 

داشتیم«.
رشیدی با اشاره به نرخ فرونشست طی ماه های بعدی که 
در برخی دوره ها به ۱0 سانتی  متر هم رسیده است، ادامه داد: 
»در این 27 ماه 62 سانتی متر فرونشست در جنوب شهر 

کرمان رخ داده است«.
ادامه، درباره ی برخی راهکارها در مناطق دچار  وی در 
وجود  که  سازوکارهایی  از  »یکی  داد:  توضیح  فرونشست 
دارد جابه جایی سکونتگاه هاست اما در منوجان و فاریاب و 
عنبرآباد هیچ منطقه ی مناسبی را نمی یابید که 50 روستا 

را جابه جا کنید«.
وی با بیان اینکه یکی از مهم ترین اقدامات، مقاوم سازی 
ساختمان هاست، افزود: »منازلی که روی شکاف ها هستند و 
آسیب جدید دیدند، چنانچه امکان آن وجود داشته باشد، 

می توانند جابه جا شوند«.
گنج آباد  مثل  روستایی  »در  کرد:  اظهار  سپس  وی 
هشتاد  دهه ی  از  و  نیستند  جدید  فرونشستی  شکاف های 
شکل گرفته اند اما وقتی بارندگی رخ می دهد، خاک شسته 
شده و مناظر وحشتناکی در مناطق مسکونی ایجاد می کند«.

ویژه در  به  اقدامات  مهم ترین  از  تاکید کرد: »یکی  وی 
مناطق مسکونی این است که از نفوذ آب و سیلاب به داخل 

شکاف ها جلوگیری شود«.
رشیدی گفت: »عمده ترین راهکار اما مدیریت منابع آب 
نشود  آب  مدیریت  برای  اساسی  فکری  که  زمانی  تا  است. 
و  داشت  خواهد  ادامه  فرونشست ها  نشوند،  آگاه  مردم  و 

مصیبت ها تداوم دارد«.
پس از گزارش رشیدی، معاون عمرانی استاندار گفت: »از 
روستاهایی که از لحاظ فرونشست مشکل حاد دارند، بنیاد 
مسکن و زمین شناسی و مرکز تحقیقات بازدید محلی داشته 

باشند و اگر لازم است برخی منازل جابه جا شود«.
خانه ها  »برخی  افزود:  آیت اللهی موسوی  سیدمصطفی 
به  است  ممکن  هم  برخی  و  شوند  جابه جا  فوریت  به  باید 

مقاوم سازی نیاز داشته باشند«. 

خبر
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تا هفته ی آینده؛
۸۵ درصد معادن حبس شدۀ دولت آزاد می شود

در جلسۀ گروه کاری میراث فرهنگی مطرح شد
حریم قلعه های  دختر و  اردشیر نصف شد

استاندار کرمان در ستاد خدمات سفرهای نوروزی مطرح کرد

میراث فرهنگی سرمایه گذاران کم کار را خلع ید کند
رئیس  نشست  در  اقتصاد:  گروه 
شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون 
صمت،  وزیر  معدنی  معاون  با  اسلامی 
مقرر شد که 85 درصد پهنه های معدنی 
شرکت  و  ایمیدرو  اختیار  در  حبس شده 
آزاد  کامل  آینده  هفته ی  ظرف  تولید، 
کرمان  صمت  سازمان  اختیار  در  و   شود 
به  نسبت  قوانین  اساس  بر  تا  گیرد  قرار 
جهت  خصوصی  بخش  واگذاری  امکان 
فعال سازی معادن در کرمان و راور اقدام 

شود.
به گزارش روابط عمومی دفتر نماینده 
شورای  مجلس  در  راور  و  کرمان  مردم 
در  پورابراهیمی  محمدرضا  اسلامی، 
وزیر،  معدنی  معاون  با  مشترک  نشست 
شرکت  مدیرعامل  و  ایمیدرو  مدیرعامل 
تهیه و تولید مواد معدنی، رئیس سازمان 
صمت استان کرمان و رئیس اتاق کرمان 
در محل وزارتخانه، با انتقاد شدید از عدم 
آزادسازی معادن غیرفعال در اختیار دولت 
بیان کرد: »با توجه به تصمیمات جلسات 
قبل که مقرر شده بود اقدامات این بخش 
دلایل  به  موضوعات  این  شود  عملیاتی 
و  اعلام  به صورت رسمی  تاکنون  مختلف 

عملیاتی نشده است«.
به  مربوط  »موضوعات  کرد:  بیان  وی 
شهرستان  و  استان  شمال  معادن  بخش 
در  معدنی  ظرفیت های  همچنین  و  راور 
مناطق گلباف، راین و چترود بحث اصلی 

ما در این نشست است«.
تایید  ضمن  نیز  وزیر  معدنی  معاون 
رئیس  مطالبات جدی  با  مرتبط  مباحث 
شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون 
اسلامی بیان کرد: »باید اقدامات هر چه 
سریع تر در این بخش عملیاتی شود و این 

معادن تعیین تکلیف شوند«.
و  تهیه  شرکت  و  ایمیدرو  مدیرعامل 
تولید مواد معدنی نیز در این جلسه بیان 
در  خصوص  این  در  ما  اقدامات  کردند، 
دلیل  به  اما  گرفته شده  قرار  کار  دستور 
ایمیدرو،  بین مجموعه ی  عدم هماهنگی 
سازمان  صمت و وزارت، بخشی از این ها 
به صورت عملیاتی و میدانی اجرایی نشده 

است.
این جلسه مقرر شد  گفتنی است در 
حبس  معدنی  پهنه های  از  درصد   85
تولید،  ایمیدرو و شرکت  اختیار  شده در 
ظرف هفته ی آینده کامل آزاد و در اختیار 
بر  تا  گیرد  قرار  کرمان  صمت  سازمان 
واگذاری  امکان  به  نسبت  قوانین  اساس 
بخش خصوصی جهت فعال سازی معادن 

در کرمان و راور اقدام شود.
همچنین مقرر شد بابت سهم ۱5درصد 
آن ها  خصوص  در  بخش  امید  نقاط  که 
اجرایی شده تا سال آینده گواهی اکتشاف 
شرکت  و  ایمیدرو  توسط  که  اقداماتی  با 
تهیه و تولید مواد معدنی انجام می شود، 
انجام  اکتشاف  به گواهی  اقدامات مربوط 
سرمایه گذاری  آن  از  پس  سال  و  شود 
در  معدن  فرآوری  واحدهای  ایجاد  برای 
حوزه های سرب، روی، مس، سنگ  آهن و 

سایر مداد معدنی اجرایی شود.
شد  مقرر  نشست  این  در  همچنین 
به  تومان  میلیارد  هزار  ایمیدرو،  شرکت 
اکتشافات منطقه ی راور، چترود و راین و 

گلباف اختصاص دهد.
بزرگترین پایگاه امداد و نجات معدن 
با  راور  محدوده ی  در  کرمان  شمال  در 
بیش از 600 میلیارد تومان سرمایه گذاری 
از ابتدای سال آینده با مسئولیت کامل و 
واگذاری زمین توسط سازمان  مسئولیت 

صمت انجام می شود.
زیرساخت های  بخش  در  شد  مقرر 
معدنی فهرست زیرساخت های معدنی در 
شهرستان کرمان و راور در لیست مصوبات 
از  بهره گیری  برای  استان  معادن  شورای 

منابع مذکور قرار گیرد.

شدن  کوچک  از  پس  جامعه:  گروه 
که  قلعه اردشیر  و  قلعه دختر  حریم 
و  »اصلاح  به عنوان  آن  از  میراث فرهنگی 
پلاک   ۱32 می کند،  یاد  حریم«  تدقیق 

باقی مانده که باید تعیین تکلیف شود. 
بنا به گفته ی مدیرکل میراث فرهنگی 
استان کرمان ۱37 هزار و 729 مترمربع 
)حدود ۱3 هکتار( مساحت اطراف قلعه ها 
غیرقابل ساخت وساز بوده که بعد از تدقیق 
هزار   73 حدود  به  میزان  این  حریم، 
مترمربع کاهش پیدا کرده است. فریدون 
فعالی گفت: »قبل از اصلاح حریم، تعداد 
پلاک ها یک هزار و 286 بود که یک هزار و 
واحد  اما ۱32  آزاد شده  ۱54 پلاک آن 

باقی مانده که باید تعیین تکلیف شود«.
باستان شناسی  مسئول  ریاحیان  رضا 
اداره کل میراث فرهنگی استان کرمان نیز 
توضیح داد که حریم قبلی این قلعه ها در 
سال 85 تعیین شده که براساس گمانه زنی  
)باستان شناسی( نبوده است. از سال 98 اما 
دو فصل گمانه زنی انجام  شده و براساس 
نتایج آن، اصلاح حریم صورت گرفته است.

 ۱3 این،  از  پیش  وی،  گفته ی  به 
که  داشته  وجود  پلاک(   ۱286( هکتار 
ساخت وساز در آن ممنوع بوده است و با 
این اصلاحات، نصف این وسعت آزاد شده 
و می توان در آن ساخت وساز انجام داد. او 
اما تاکید کرد: »این طور نیست که به هر 
شیوه که خواستند ساخت وساز شود بلکه 
شرایط  با  طبقه  یک  ساخت وساز  مجوز 
خاص برای آن داده شده و شهرداری برای 
اجرای ضوابط باید نظارت جدی و مستمر 

داشته باشد«.
حدود  شده،  آزاد  وسعت  همین  در 
مترمربع  و 276  هزار  با 64  ۱32 پلاک 
مساحت باقی مانده که هیچ کار دیگری 
برای آن نمی توان انجام داد و باید حتما 

تملک شوند. 
گروه  نشست  در  چهارشنبه،  صبح 
کاری میراث فرهنگی، تصمیم بر این شد 
که شهرداری کارشناسی و قیمت گذاری 
این پلاک ها را انجام دهد تا در گام بعدی، 

برای تامین اعتبار تملک آن اقدام شود.
فردای کرمان،  خبرنگار  گزارش  به 
در  اسفندماه   ۱۱ چهارشنبه  ریاحیان 
نشست گروه کاری میراث فرهنگی که با 
حضور استاندار، معاون عمرانی استاندار و 
اعضای کارگروه برگزار شد، با بیان اینکه 
یکی از مهم ترین چالش های شهر حریم 
 85 سال  »از  افزود:  بود،  قلعه  دو  این 
مشکلاتی  دچار  که  شد  مصوب  حریمی 
بود. ما اصلاح حریم را در سال 98 شروع 
آن  برای  گمانه زنی  فصل  دو  و  کردیم 
داشتیم. در حریم سال 85 محدوده ای در 

بافت شهری با حدود ۱3 هکتار )۱286 
پلاک( وجود داشت که ساخت وساز در آن 
ممنوع بود که اکنون توانستیم تقریبا نصف 

آن را آزاد کنیم«.
وی اظهار کرد: »جلسات متعددی برای 
این اقدام در کرمان و تهران برگزار شد و 
آقای فعالی خیلی پیگیر بودند تا موضوع 
تعیین تکلیف شود که با انجام گمانه زنی و 
کارهای کارشناسی، اقداماتی برای اصلاح 
حریم انجام دادیم و رضایت تهران را هم 

جلب کردیم«.
ریاحیان با بیان اینکه در وسعت آزاد 
با  طبقه  یک  ساخت وساز  مجوز  شده، 
کرد:  تاکید  گرفته ایم،  را  خاص  شرایط 
باید  ضوابط  این  اجرای  بر  »شهرداری 

به طور جدی نظارت داشته باشد«.  
آزاده  وسعت  این  »در  کرد:  بیان  وی 
هزار   64 حدود  با  پلاک   ۱32 شده، 
مترمربع در عرصه ی تاریخی قرار دارند و 
هیچ کار دیگری نمی توانیم برای آن انجام 

دهیم و باید تملک شوند«.
آیت الهی  سیدمصطفی  ادامه،  در 
کرمان  استاندار  عمرانی  معاون  موسوی 
گفت: »در بخشی از محدوده ی قلعه دختر، 
مجوز ساخت وساز یک طبقه داده می شود 
این  ضوابط  است.  بزرگی  اقدام  این،  که 
و  ابلاغ شده  به شهرداری  ساخت وسازها 

حتما باید رعایت شود«.
وی افزود: »موضوع دیگر اینکه درباره ی 
۱32 پلاک باید اقدامات کارشناسی لازم 
برای  هزینه  چقدر  بدانیم  تا  شود  انجام 

تملک آن نیاز است«. 
شهردار منطقه 5 )بافت تاریخی( نیز 
گفت: »قلعه دختر در محدوده ی شهرداری 
محدوده ی  در  قلعه اردشیر  و   5 منطقه 

شهرداری منطقه 4 است«.
رحیمی با بیان اینکه مشاور در حال 
فضای سبز  اجرای  ادامه ی  برای  طراحی 
قطعه   ۱2 تا   ۱0 »حدود  افزود:  است، 
و  شود  انجام  تملک  تا  است  اولویت  در 
پیشنهاد می دهم در فاز اول، تملک های 
اطراف قلعه دختر را انجام دهیم و سپس 

سراغ قلعه اردشیر برویم«.
موسوی معاون استاندار اما این پیشنهاد 
را رد کرد و گفت: »چندین سال است که 
نه طرحی اجرا می کنیم و نه تملک انجام 
می شود و مدام هم مراجعه کننده داریم. 
همزمان  باید  پلاک   ۱32 این  همه ی 

تعیین تکلیف شود و فازبندی نشود«. 
شهرداری  که  شد  مصوب  نهایت،  در 
قطعه ی   ۱32 تعیین تکلیف  به  نسبت 
مذکور، کارشناسی و قیمت گذاری را انجام 
دهد و در ادامه، با هماهنگی استانداری کار 

پیش برود. 

گروه جامعه: استاندار کرمان با بیان اینکه 
که  استان ها  از  بسیاری  به  نسبت  کرمان 
در حوزه ی گردشگری  ظرفیت های کم تری 
دارند، خیلی عقب تر است و این شرایط، در 
آمار اشتغال نیز خود را نشان می دهد، گفت: 
بخش هایی  در  سرمایه گذاری،  حوزه ی  »در 
از  نشده اند،  موفق  و  کرده  ورود  برخی  که 
اعمال  و  خلع ید  می خواهیم  میراث فرهنگی 
خوبی  خیلی  تاریخی  بناهای  کند.  قانون 
چندین  و  کرده اند  ورود  کسانی  ولی  داریم 
مخصوصا  شود؛  تکلیف  تعیین  گفته ایم  بار 
خانه حاج آقا علی در رفسنجان که موضوع 
خانه  احیای  برای  هم  مس  است،  مهمی 
بماند،  اجازه ندهید بلاتکلیف  آمادگی دارد. 
نیاز  پیگیری کند و هرجا  و  بگذارید  جلسه 
بود، اعلام کنید تا حاکمیتی برخورد کنیم. 
اختیارات  از  می کند  معطل  دستگاهی  اگر 
استاندار می توانیم استفاده و موضوع را حل 

کنیم«.
به گزارش استقامت، وی چهارشنبه ۱۱ 
کاری  گروه  مشترک  جلسه ی  در  اسفندماه 
خدمات  اجرایی  ستاد  و  میراث فرهنگی 

سال  دو  »در  کرد:  بیان   ۱40۱ نوروز  سفر 
انجام شود  نداد سفرها  اجازه  کرونا  گذشته 
اما وضعیت آمارها نشان می دهد که شرایط 
رو به بهبود است؛ بنابراین باید آمادگی کامل 

داشته باشیم«.
خدمات رسانی  حوزه  دو  »در  گفت:  وی 
اقدامات  کرونایی  نظارت های  و  گردشگری 
لازم انجتم شود و ستادکرونا نیز ذیل همین 

کمیته ها فعالیت کند«.
زینی وند ادامه داد: »شهرداری ها فعالیت 
نظر  به  باشند.  داشته  بیش تری  بسیار 
می رسد، باید ضعف های گذشته را شناسایی 
موج  چون  کنیم  آماده  را  خود  دوچندان  و 
مسافر را در پیش رو داریم و از طرفی ممکن 
تعطیلی  دلیل  به  مجموعه ها  برخی  است 
کامل  آمادگی  کرونایی،  سال  دو  در  ستاد 

نداشته باشند«.
کامل  آمادگی  با  »باید  کرد:  تاکید  وی 
استان  و  شهر  در  را  خوبی  سال  و  نوروز 
این  در  اینکه  ویژه  به  بزنیم؛  رقم  کرمان 
داشتیم  استان  در  نیز  اتفاق جدیدی  دوره، 
که  است  مقبره سپهبد شهید سلیمانی  که 

به نظرم در نوروز بخش عظیمی از گردشگر 
مذهبی و زیارتی را نیز خواهیم داشت«.

از  دیگری  بخش  در  کرمان  استاندار 
سخنان خود اظهار کرد: »فرمانداران و حوزه 
عمرانی و میراث فرهنگی به صورت جدی تر 
وقتی  کنند؛  ورود  گردشگری  حوزه ی  به 
می گوییم گردشگری معمولا ذهن به سمت 
یکی، دو موضوع می رود؛ اما صنایع دستی و 

میراث هم باید مدنظر باشد«.
در  اخیر  سال های  در  اینکه  بیان  با  وی 

تکان  مقداری  گردشگری  حوزه ی  استان 
اظهار  کرد،  متوقف  را  آن  کرونا  اما  خورده 
تصمیمات جدیدی که  و  »با مصوبات  کرد: 
گرفته شده و می شود، امیدواریم کار جدی تر 

دنبال شود«.
حوزه ی  »در  داد:  ادامه  زینی وند 
که  بخش هایی  در  سرمایه گذاری، 
از  نشده اند،  موفق  و  کرده  ورود  برخی 
اعمال  و  خلع ید  می خواهیم  میراث فرهنگی 
خوبی  خیلی  تاریخی  بناهای  کند.  قانون 
چندین  و  کرده اند  ورود  کسانی  ولی  داریم 
مخصوصا  شود؛  تکلیف  تعیین  گفته ایم  بار 
خانه حاج آقا علی در رفسنجان که موضوع 
خانه  احیای  برای  هم  مس  است،  مهمی 
بماند،  اجازه ندهید بلاتکلیف  آمادگی دارد. 
نیاز  پیگیری کند و هرجا  و  بگذارید  جلسه 
بود، اعلام کنید تا حاکمیتی برخورد کنیم. 
اختیارات  از  می کند  معطل  دستگاهی  اگر 
استاندار می توانیم استفاده و موضوع را حل 

کنیم«.
موردی  هیچ  »در  کرد:  تصریح  وی 

بن بست وجود ندارد«. 

خبر

از  تجلیل  همایش  اقصاد:  گروه 
صادرکننده های نمونه استان کرمان، پنج شنبه 
گذشته با حضور نوری معاون سازمان توسعه 
پورابراهیمی  استاندار،  زینی وند  ایران،  تجارت 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس، طبیب زاده 
رئیس اتاق کرمان و جمعی از فعالان اقتصادی 
استان در محل سالن اجتماعات زغال سنگ با 
برگزار  کرمان  استان  صمت  سازمان  میزبانی 

شد. 

کرمان به زودی استانی صنعتی 
شناخته می شود

صنعت،  سازمان  رئیس  مراسم،  این  در 
به  اشاره  با  کرمان  استان  تجارت  و  معدن 
گفت:  سال جاری،  در  استان  صادرات  افزایش 
کرمان  استان  گمرکات  از  صادرات  »میزان 
بوده  میلیون دلار  ماه گذشته، 774  طی ۱۱ 
و حدود یک میلیارد و 300 میلیون دلار نیز 

صادرات از گمرکات سایر استان ها داشتیم«.
مهدی حسینی نژاد، مجموع صادرات استان 
و  میلیارد  دو  را  سال جاری  ابتدای  از  کرمان 
»تراز  افزود:  و  کرد  اعلام  دلار  میلیون   220
 2۱5 و  میلیارد  یک  نزدیک  استان  تجاری 

میلیون دلار مثبت است«.
وی بیان کرد: »صادرکنندگان، فرماندهان 
بسیار  شرایط  در  که  هستند  اقتصادی  جنگ 
خوبی  اتفاقات  و  می کنند  تلاش  سخت 
به واسطه ی تلاش آن ها در استان رقم خورده 
برنامه ریزی های صورت  »با  افزود:  است«. وی 
ایجاد  سمت  به  استان  کلان  اقتصاد  گرفته، 
صنایع  و  معادن  حوزه ی  در  افزوده  ارزش 

معدنی در حال تغییر است«.
توان  و  پتانسیل ها  به  اشاره  با  حسینی نژاد 
داخلی استان کرمان، اظهار کرد: »کرمان علاوه 
بر این که به عنوان یک استان معدنی در کشور 
صنعتی  استان  به عنوان  به زودی  است  مطرح 

هم شناخته خواهد شد«.

شرکت مدیریت صادرات استان 
تشکیل شود

رئیس اتاق کرمان نیز در این مراسم با بیان 
ارقام نشان  این که کالاهای صادراتی و آمار و 
می دهد نسبت به سال قبل، بازارها محدودتر 
شده و کالاها تکراری و عمدتا بر پایه ی منابع 
اضافه  تنها  نه  هم  صادرکنندگان  و  است 
متعددی  دلایل  به  روزبه روز  بلکه  نمی شوند 
تکمیل  اشتیاق  حتی  و  می کنند  پیدا  کاهش 
فرم و مشارکت در ارزیابی صادرکننده ی نمونه 
را هم ندارند، گفت: »باید تحلیل شود که چرا 
می توان  کاری  چه  و  آمده  پیش  مشکل  این 
استان  در  صادرکنندگان  دغدغه ی  رفع  برای 

انجام داد؟«. 
بیان  با  همچنین  طبیب زاده  سیدمهدی 
را  خود  توجه  کانون  که  استراتژی  این که 
اشتباهی  استراتژی  بدهیم  قرار  همسایگان 
است، گفت: »همه ی همسایگان کشور ما فقط 
5 درصد از مراودات بین المللی را دارند و هیچ 
هدف  بازار  عنوان  به  نمی توانند  آن ها  از  یک 

استراتژیک کشور باشند«.
وی گفت: »باید مراودات تجاری را به جز 
و کشورهای  بازارهای دوردست  با  همسایگان 
نوظهور در آفریقا و هندوستان که ظرفیت های 
خوبی هستند، با تحلیل اقتصادی و دیپلماسی 
اقتصادی فعال کرد و با تقویت بنیه ی اقتصادی 
استان به بازارهای شرق آسیا، اروپا و آفریقای 

شمالی نیز دست پیدا کرد«.
به  رسیدن  این که  بیان  با  طبیب زاده 
استان کرمان  در  میلیارد دلاری  صادرات ۱0 
»رسیدن  کرد:  اظهار  است،  دسترسی  قابل 

در  و  فعلی  شرایط  همین  در  هدف  این  به 
کوتاه مدت به راحتی قابل دسترسی است«.

وی ادامه داد: »با تنوع محصولات صادراتی، 
محصولات  تولید  تکنولوژی،  سطح  افزایش 
بیشتری  افزوده ی  ارزش  که  بنیان  دانش 
میلیارد   20 به  می توان  میان مدت  تا  داشتند 

دلار صادرات نیز دست یافت«.
اعداد  تاکید کرد: »این  اتاق کرمان  رئیس 
آرمانی نیست، واقعی است و نیاز به برنامه، باور 

و زیرساخت دارد«.
رویکرد  »باید  کرد:  خاطرنشان  وی 
جدیدی برای صادرات انتخاب کنیم. شعار هر 
تولیدکننده یک صادرکننده باشد، یک فاجعه 
است، رقابت های غیرسازنده ای که در بازارهای 
بین المللی شاهد بودیم باعث افت قیمت شده 
باید  و  است  کار حرفه ای  یک  است، صادرات 
به شرکت های مدیریت صادرات واگذار شود«. 
طبیب زاده بیان کرد :»باید حداقل تا سال 
آینده، شرکت مدیریت صادرات شمال و جنوب 
اساسی  کالای  چند  برای  و  تشکیل،  استان 

برنامه ریزی شود«.
وی گفت: »نمی توان با نرخ های تسهیلات 
بانکی که به صادرات پرداخت می شود رقابت 
کرد، نرخ ۱8 درصد و حداقل ۱4 درصد، چند 
نرخ  این  با  و  ماست  رقبای  کارمزد  نرخ  برابر 
رقابت  هدف  بازارهای  در  نمی توان  تسهیلات 
در  این که  بیان  با  کرمان  اتاق  رئیس  کرد«.  
حمل  ونقل  شرکت  یک  هنوز  کرمان  استان 
کرد:  اظهار  نداریم،  صادرات  برای  بین المللی 
»این ها باید در بخش خصوصی، بخش مدیریت 

صادرات و تشکل های صادراتی انجام شود«.
بخشنامه های  صدور  این که  بیان  با  وی 
تاثیر  غیرکارشناسی  تصمیمات  و  خلق الساعه 
بسیاری بر روند صادرات دارد، یادآور شد: »ما 
حاضریم در اتاق بازرگانی تحلیل واقع بینانه ای 
از سیاست های ارزی از سال 97 به بعد انجام 
تصمیم  این  آورد  که  شود  مشخص  تا  دهیم 
خلق الساعه در کشور چه بوده و چه آسیبی به 

صادرات رسانده است«.
این که  بیان  با  کرمان  اتاق  رئیس 
رده  از  را  برند  صاحب  و  به نام  صادرکنندگان 
در  شود  مشخص  »باید  افزود:  کردیم،  خارج 
ما  خورده  صادرات  به  که  ضربه ای  این  قبال 
چه دستاوردی داشتیم، این باید تحلیل شود 
و  می شویم  قانع  هم  ما  داشته  دستاورد  اگر 
می گوییم تصمیم درستی بوده اما اگر اشکال 

بوده چرا تحلیل نشده است«.
»صادرات  کرد:  خاطرنشان  پایان  در  وی 
درصد   35 امسال  ماهه ی   ۱۱ در  پسته 
داشته  کاهش  درصد   20 تا   ۱5 خرما   و 

است«. 

برای گسترش صادرات باید 
برندسازی کنیم

نیز در  اقتصادی مجلس  رئیس کمیسیون 
استان  نمونه  صادرکنندگان  از  تجلیل  مراسم 
کرمان، یکی از اقدامات برای گسترش صادرات 

که  دانست  شرکت هایی  ایجاد  بر  تمرکز  را 
بتوانند با برندهای خاص فعالیت کنند.

این که  بیان  با  پورابراهیمی  محمدرضا 
تجارت در دنیا رویکرد متمرکز به خود گرفته 
شرکت های  با  متفرقه  »صادرات  افزود:  است، 
در  صادرکنندگان  بین  رقابت های  و  متعدد 
خارج از کشور، هم هزینه ها را به شدت افزایش 
داده و هم مزیت هایی را در کشورهای مقابل از 

ما گرفته است«.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس، بیان 
کرد: »برای سومین سال متوالی، وضعیت تراز 

تجاری غیرنفتی کشور منفی شده است«.
دلیل  به  گذشته  »سال  داد:  توضیح  وی 
در  که  محدودیت هایی  و  کرونایی  شرایط 
ایجاد  موضوع  این  داشتیم  گمرک  و  صادرات 
دولت  استقرار  با  خوشبختانه  امسال  اما  شد 
کرونایی،  محدودیت های  کاهش  و  جدید 
وضعیت صادرات نسبت به سال قبل بهتر شده 

است«.
ماهه ی   ۱۱ »آمار  داد:  ادامه  پورابراهیمی 
در  کشور  صادرات  که  می دهد  نشان  امسال 
دلار  میلیارد   3۱ از  گذشته  سال  با  مقایسه 
این  و  پیدا کرده  افزایش  میلیارد دلار  به 43 
نشان دهنده ی این است که حدود 40 درصد 

ظرفیت صادراتی کشور بیشتر شده است«.
این که 75 درصد مجموع کل  بیان  با  وی 
صادرات که طی این سال ها داشتیم به 5 کشور 
بوده، گفت: »این موضوع از یک جهت بسیار 
موقعیتی  دیگر  سوی  از  و  است  نگران کننده 
بازار  بر  تمرکز  واسطه ی  به  که  می کند  ایجاد 
صادراتی از شرایط مطلوب تری بهره بگیریم«. 

به  می تواند  اقدام  چند  این که  بیان  با  وی 
کرد:  اظهار  کند،  کمک  صادرات  بهبود  روند 
»بخش اول مرتبط با بخش خصوصی است، در 
باید  راهبرد جدیدی  حوزه ی بخش خصوصی 
در حوز ی تجارت خارجی و بازارهای صادراتی 
راور در  نماینده مردم کرمان و  اتخاذ کنیم«. 
این حوزه  مجلس توضیح داد: »راهبرد ما در 
تمرکز بر ایجاد شرکت هایی است که بتوانند با 

برندهای خاص فعالیت کنند«.
محصولات  در  حتما  »باید  افزود:  وی 
کشاورزی از یک برند و جایگاه ویژه ای در دنیا 
رویکرد  دنیا  در  تجارت  زیرا  باشیم  برخوردار 

متمرکز به خود گرفته است«.
حوزه ی  در  »اگر  کرد:  تاکید  پورابراهیمی 
برندسازی  سمت  به  رفتن  خصوصی  بخش 
دولتی،  بخش  در  و  مشخص  برند  ایجاد  و 
هماهنگی برای ایجاد یک راهبرد تحت عنوان 
دیپلماسی اقتصادی با جدیت پیگیری شود، در 

این راه موفق خواهیم بود«. 
 

بازار بین الملل جایی برای شرکت های 
کوچک نیست

با  نیز  ایران  تجارت  توسعه  معاون سازمان 
بیان این که بازار رقابتی بین الملل جایی برای 
»حتما  گفت:  نیست،  کوچک  شرکت های 
این  در  بزرگ  شرکت های  با  و  قدرتمند  باید 

به  توجه  با  فرآیند  این  اما  شویم  ظاهر  بازار 
ساختارهایی که در اقتصاد ایران شکل گرفته 

خیلی راحت نیست«.
نوری افزود: »مجوزها، مشوق ها و یارانه هایی 
که به حمایت از بنگاه های کوچک و متوسط 
اگر تجمیع  این سال ها شکل گرفته  در طول 
می شد و با اندیشه ی اقتصادی معتبرتری پیش 

می رفتیم شاید نتیجه ی بهتری می گرفتیم«.
خارجی  سفرهای  »در  کرد:  بیان  نوری 
خصوص  در  ایرانی  کالای  خریداران  معمولا 
اظهار  و  دارند  گلایه   کالاها  قیمت  و  کیفیت 
ایرانی  صادراتی  کالای  کیفیت  که  می کنند 
اوج  آن  در  اما  است  خوبی  بسیار  اوج  دارای 
و  نیست  پایداری  زمانی  تعهدات  و  نمی ماند 

رعایت آن با خدشه مواجه می شود«.
وی با بیان این که کالای ایرانی اگر بخواهد 
می تواند در قله بماند، گفت: »ما قبلا هم این 
جایگاه را داشتیم و آن را از دست دادیم. در 
فرش  صادرات  و  مهندسی  و  فنی  صادرات 
امروز  که  دیگر  کالاهای  بسیاری  و  کشور 
و  برگردیم  باید  گرفتیم،  فاصله  قله  آن  از 
وی  است«.  بوده  چه  ما  اشتباهات  ببینیم 
از  هم   ،۱400 سال  مجموع  »در  کرد:  بیان 
توسعه ی  هم  و  فروش  هم  سودآوری،  حیث 
کسب و کار سال خوبی بوده است«.  وی ادامه 
ارز  داد: »در بحث جلوگیری و کاهش خروج 
کردیم،  کسب  خوبی  موفقیت های  کشور  از 
به خصوص در حوزه ی محصولات دانش بنیان، 
سال  دو  یکی،  طی  خاص  داروهای  و  دارو 
گذشته بیش از چند میلیارد دلار صرفه جویی 
ارزی داشتیم«. نوری اظهار کرد: »فرآیندها رو 
به جلو است و آغاز شده و امیدواریم سال آینده 
خبرهای بهتری داشته باشیم و صادرات را در 

جایگاه واقعی خود قرار دهیم«.

حضور ما در نمایشگا ه های منطقه ای 
مطلوب نیست

بیان  با  این مراسم  نیز در  استاندار کرمان 
این که می توان با برنامه ریزی دقیق تر و تمرکز 
بر بازارهای هدف، ظرفیت صادراتی استان را به 
پنج میلیون دلار رساند، گفت: »حضور استان 
مطلوب  منطقه ای  نمایشگا ه های  در  کرمان 
در  نمایشگاه ها  برگزاری  حالی که  در  نیست، 
محصولات  معرفی  برای  مختلف  کشورهای 
استان کرمان بسیار اهمیت دارد و حضور در 

این نمایشگاه ها باید هدفمند باشد«.
علی زینی وند همچنین تاکید کرد: »استان 
کرمان باید در رقابت شدیدی که در دنیا وجود 

دارد به دنبال پر کردن خلاءهای بازار باشد«.
ظرفیت های  به  اشاره  با  کرمان  استاندار 
با  »می توان  داد:  ادامه  استان،  صادراتی 
برنامه ریزی دقیق تر و تمرکز بر بازارهای هدف، 
ظرفیت صادراتی استان را به پنج میلیون دلار 
بازارهای  از  استفاده  بر  تاکید  با  وی  رساند«. 
دنیا،  روز  الکترونیکی  ظرفیت های  و  مجازی 
افزود: »نباید از این ظرفیت ها غافل شد و باید 
کار  فضا،  این  در  حضور  برای  بازاریابی  روی 

حرفه ای انجام شود«.
باید  بازاریابی  زینی وند گفت: »در حوزه ی 
گروه هایی به کمک صنایع بیایند، و از ظرفیت 
جوانان تحصیلکرده که شرکت های دانش بنیان 
را ایجاد کرده اند استفاده شود و در این حوزه 

سرمایه گذاری شود«.
برندسازی  نقش  به  اشاره  با  وی همچنین 
در بازار رقابت، بیان کرد: »متاسفانه در حفظ 
بازارها موفق نبودیم و باید برنامه ریزی جدی 
بدون  امروز  باشیم.  داشته  زمینه  این  در 
شناخت پیچیدگی  رقابت ها و ذائقه ی عرضه و 

تقاضا نمی توان کار کرد«. 

با  ناجا  گروه جامعه: جانشین پلیس راهور 
برای خودروهای  نوروزی  به شرط سفر  اشاره 
ملی  ستاد  مصوبات  »برابر  گفت:  شخصی، 
واکسن  دوز  سه  که  افرادی  کرونا،  با  مقابله 
کرونا را تزریق کرده باشند برای سفر به دیگر 
شهرها در نوروز هیچ محدودیتی ندارند؛ حتی 

اگر شهرها در شرایط قرمز کرونایی باشند«.
سردار سید تیمور حسینی همچنین تاکید 
کرد که برای سفر نوروزی نیاز به ثبت پلاک 

خودرو در هیچ سامانه ای نیست.

روز   ۱8 فقط  سراسری،  فارس  گزارش  به 
تا نوروز سال ۱40۱ باقی مانده است، اگر چه 
و  بوده  حاکم  کشور  بر  کرونایی  شرایط  هنوز 
بیماری  این  به  هموطنان  از  تعدادی  روز  هر 
مبتلا شده و تعدادی نیز جان می سپارند اما با 
توجه به واکسیناسیون سراسری کرونا برنامه ی 
دارای  گذشته  سال  مثل  نوروزی  سفرهای 
قرمز  شهرهای  به  تردد  و  نبوده  محدودیت 
کرونا  واکسن  تزریق  صورت  در  هم  کرونایی 

منعی ندارد. 

خصوص  در  ناجا  راهور  پلیس  جانشین 
امکان  به  اشاره  با  نوروزی  سفرهای  چگونگی 
تزریق  واکسن  دوز  سه   که  کسانی  برای  سفر 
مصوبه ی  اساس  »بر  کرد:  اظهار  کرده اند، 
ستاد ملی کرونا، افرادی که سه دوز واکسن را 
تزریق نکرده باشند با محدودیت تردد مواجه 

هستند«.
باید  آیا  که  سوال  این  به  پاسخ  در  وی   
نوروزی  سفر  برای  شخصی  خودروی  پلاک 
»افرادی  گفت:  یانه؛  شود  ثبت  سامانه ای  در 

و  کرده  تزریق  را  کرونا  واکسن   دوزهای  که 
دیگر  شهرهای  عازم  نوروز  برای  می خواهند 
یا پلاک  نیست مشخصات خود  نیازی  شوند، 
خودروی شخصی را در سامانه ای ثبت کنند«.

»دوربین های  کرد:  خاطرنشان  حسینی 
را  هوشمند جاده ای شماره ی پلاک خودروها 
ثبت کرده و اگر مالک خودرو سه دوز واکسن 
را تزریق نکرده باشد تردد و سفرش غیرمجاز 
تلقی شده و روزانه یک میلیون تومان جریمه 

خواهند شد«. 

در همایش تجلیل از صادرکننده های نمونه استان مطرح شد

باید رویکرد جدیدی برای صادرات انتخاب کنیم

شرط سفر نوروزی با خودروهای شخصی اعلام شد

افراد واکسن زده برای سفر محدودیتی ندارند


